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گــروه اقتصادی - وزیر صمت 
با بیان اینکه ســود صنایع نســبت به 
پارسال نصف شد، گفت: برنامه های 
بلندمدت برای حل مشــکل ناترازی 
انرژی صنایع ارائه شــده که باید دید 
اصلا عمر واحدها به اجرای این برنامه 

ها می رسد یا خیر!
محمد اتابک در جلســه بررسی 
ناترازی انــرژی در بخش صنعت که 
با حضور رئیس مجلس در کمیسیون 
صنایــع و معادن برگزار شــد، با بیان 
اینکــه صنایع مکلف به تأســیس ۱۰ 
هــزار مگاوات نیروگاه شــده بودند، 
اظهار کردنــد: در حال حاضر بیش از 
آن چیزی که به صنایع تکلیف شده بود 
یعنی بیش از ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
در دست احداث است که کار بخشی 
از این نیروگاه ها به اتمام رسیده است.

وی افزود: اما متأســفانه صنایع 
نتوانستند از این نیروگاه ها استفاده ای 
ببرند زیرا وقتی گاز به نیروگاه تزریق 
شــد به شــبکه اصلی داده شده و در 
نهایت به خود تولیدکننده نرســید و از 
طرفی دیگر گاز آن بخشــی از نیروگاه 
که روی شــبکه اصلی نبود هم تأمین 
نشــد! بنابراین تولیدکننده دچار یک 
بدبینی نسبت به خودتامینی شده است.
اتابک تصریح کرد: در واقع هر دو 
نیروگاه صنایع خاموش بود و گازش 
را ندادند در حالی که برای تأسیس این 

نیروگاه هزینه شده است!
وزیر صمت ادامه داد: ما می دانیم 
که هر ســاله در ســطح کل کشــور 
افزایــش مصرف انــرژی داریم، این 
افزایش مصرف هم تا حدی است که 
نیروگاه های تازه تأسیس هم نمی توانند 

آن را پاســخ دهند. بنابراین یک جا هر 
سال کسری گاز بیشتر شده و به خاطر 
این کسری صنعت وسط آمده و برای 
خود نیروگاه تأسیس کرده است اما باز 

هم نمی تواند از آن بهره ای ببرد.
وی اضافه کــرد: نباید فراموش 
کنیــم کــه کارخانه ها یــک قابلیت 
اقتصــادی، تولیــدی و یــک حــد 
تاب آوری دارند. گاهی اوقات مواردی 
که به بنگاه ها تکلیف می شود از عهده 
اقتصادی بنگاه خــارج بوده و توازن 

واحد را بهم می زند.
اتابک افزود: حتــی در جاهایی 
که صنایع صرفه جویی کرده اند شاهد 
هســتیم که باز هم کســری رخ داده 
است؛ به عنوان نمونه در خراسان ۲۰۰ 
هزار بخاری و کولر را دســت گرفتیم 
و بهینه ســازی کردیم و میزان صرفه 

جویی آن به ما داده شــد. اما وقتی گاز 
کارخانه فولاد وصل شد، برق آن قطع 

شد.
وزیر صمــت اضافه کــرد: در 
حال حاضر صنعت فــولاد ۴.۲ دهم 
ســنت برای هر کیلووات ساعت برق 
پول می دهــد بنابراین مصرف انرژی 
در فولادســازی رایگان نیســت. در 
کشورهای خارجی هم میانگین قیمتی 
برای خرید هر کیلووات ســاعت برق 
بین ۴ تا ۸ ســنت است که این رقم در 
کشورهای حوزه خلیج فارس بین ۴ تا 

۶ سنت است.
سود صنایع نصف شد

وی یادآور شد: بررسی وضعیت 
شرکت های بورسی نشان می دهد که 
درصد سود تمام تولیدکنندگان نسبت 
به ســال گذشته نصف شــده است. 
این شــرایط یعنی اینکــه باید مراقب 
بنگاه ها باشیم چراکه شرکت ها دیگر 

تاب آوری ندارند.
اتابــک تصریح کرد: دوســتان 
در این جلســه یک راهکار بلندمدت 
دربــاره بــه کارگیری سیســتم های 
هوشمند سازی -که وزارت ارتباطات 
مشــخص کرده اســت- بــرای حل 
ناترازی انرژی صنعت ارائه کردند که 
من با آن موافقم اما واقعیت این اســت 

که باید ببینیم با این رفتاری که با صنایع 
می شــود اصلًا عمر واحدها به اجرای 

این برنامه ها قد می دهد یا خیر.
وزیر صمــت تاکید کــرد: این 
موضوع را در دولت مطرح کردم و در 
این جلسه به آقای قالیباف هم میگویم، 
فشاری که به صنایع وارد می شود بیش 
از تاب آوری آنهاســت. باید راه کوتاه 
مدت برای حل مشکل صنایع در نظر 

بگیریم.
وی با اشــاره به بسته حمایت از 
صنایع که در دولــت مانده، گفت: ما 
نمی گوییم که برای جبران هزینه های 
تحمیل شده به صنعت مشوق داده شود 

بلکــه می گوئیم هزینه هایی که صنایع 
بایــد بپردازند به تعویق بیفتد تا در این 
فاصله واحدها تــوان تقویت خود را 

داشته باشند.
صنایع نقدینگی لازم برای 

دریافت ارز را ندارند
اتابک تصریح کرد: بســیاری از 
کســانی که برای دریافت ارز مربوط 
به مواد اولیــه به بانک مرکزی معرفی 
شــدند، بــه دلیل نداشــتن نقدینگی 
نتوانســتند ارز را بگیرنــد. این همه 
فشــاری که به صنایع تحمیل شده در 
نهایت منجر به از بین رفتن ثروت های 

ملی خواهد شد.

وزیــر صمت گفت: از ســویی 
دیگــر ارتقای تکنولوژی هم بســیار 
واجب اســت زیرا هر ســال در این 
حوزه عقب میفتیم. امروز در بسیاری 
از رشته فعالیت ها با تکنولوژی روز کار 
نمی کنیم که این تحمیل یعنی بار اضافه 

به صنعت.

گــروه اقتصــادی - تاکیــد 
دولت بــر حمایت از تولید داخلی و 
ممنوعیت واردات باعث شده است 
تا ۱۰ هزار دســتگاه ماشــین آلات 
فرسوده در حوزه معدنی وجودداشته 
باشد که بلای جان معدن داران شده 
است و همین امر بهره وری معادن را 

به شدت کاهش داده است.
 افزایــش نرخ ارز و تاثیرپذیری 
تولیــد از تحریم هــا باعث شــده تا 
نوســازی ناوگان معدنــی طی این 
ســال ها با وقفه مواجه شود و همین 
امر بهــره وری معادن را به شــدت 

کاهش داده است.
بر اســاس آمار وزارت صمت، 
سالانه ۶۰۰  تا ۱۰۰۰ دستگاه ماشین 
در حوزه راه ســازی و معدنی تولید 
می شــود و دولت ها بــرای حمایت 
از تولیــد داخلی از روش ممنوعیت 
وارداتی استفاده می کنند این درحالی 
است که به گفته معاون وزیر صمت 
۱۰ هــزار دســتگاه ماشــین آلات 

فرسوده در حوزه معدنی داریم .

علــی خطیبــی، عضــو هیئت 
مدیره خانه معدن ایران درخصوص 
فرســودگی ناوگان معدنی ایران به 
تابنــاک گفت: ناوگان صنایع معدنی 
مســتهلک و فرسوده شــده و نیاز به 
نوســازی دارد از سوی دیگر قانون 
برنامــه هفتم توســعه تکلیف کرده 
که نیاز به رشــد ۱۳ درصدی معادن 

است .
خطیبی افزود: برخی از شرکت 
های واردکننده توان واردات ماشین 
آلات جدیــد را دارنــد اما مشــکل 
تخصیــص ارز دارند ایــن درحالی 
اســت که درسال  گذشته ۲۵ درصد 
صــادرات غیرنفتــی از محل صنایع 

معدنی بوده است. 
ارز معادن چقدر است؟

عضــو هیات نماینــدگان اتاق 
ایران با اشاره به میزان ارز تخصیصی 
برای معــادن گفت: صادرات بخش 
معــدن و صنایع معدنی حدود ۱۳.۵ 
میلیــارد دلار در ســال اســت که به 
تناســب میــزان ارز آوری آن، میزان 

تخصیــص ارز به این بخش بســیار 
ناچیز بوده و همچنین امار ها نشــان 
می دهــد تراز مثبــت تجاری بخش 
معدن و صنایع معدنی کشــور در سه 
سال گذشــته حدود ۲۴ میلیارد دلار 
بوده است که تقریباً برابر با تراز منفی 

بخش کشاورزی کشور است.
به گفتــه این مقام مســئول، با 
حذف ارز نیمایی تا حد زیادی امکان 
بقا بــرای صادرکنندگان این صنعت 
افزایــش پیدا کرد چراکه صادرکننده 

بــا ارز آزاد تولید مــی کرد اما باید با 
ارز نیمایی محصولات خود را صادر 
می کرد که انباشــت این مساله باعث 
تعطیلی معادن زیادی درســال های 

اخیر شده بود .
خطیبی تاکیــد کرد: دولت باید 
به ارزآوری کــه صنایع معدنی برای 
کشــور دارند توجه بیشــتری داشته 
باشــد و دراین راســتا لازم است که 
بسیاری از قوانین دراین زمینه تسهیل 

شوند. 

اتابک وزیر صمت:

عمرواحدهایصنعتیبهاجرایبرنامههایبلندمدتنمیرسد

دلایلتعطیلیهاچهبود؟

انزوایمعدندارانبافرسودگیتجهیزات اصرارمجلسبرمصوبهخوددربارهتعرفهوارداتخودروهاینووکارکرده
گروه اقتصادی - نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جریان اصلاح لایحه بودجه ۱۴۰۴ جهت 
تامین نظر شورای نگهبان، بر مصوبه قبلی خود درباره 
تعرفه واردات خودروهای نو و کارکرده تاکید کردند.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
علنی مجلس در جریان بررســی گزارش کمیسیون 
تلفیق در مورد لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشور 
اعاده شده از شــورای نگهبان بر مصوبه قبلی خود 
درباره تعرفــه واردات خودروهای نو و کارکرده به 
شرح زیر)تبصره ۱- بند »ر«( تاکید کردند: »ر- بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف است حداقل 
سه میلیارد و سیصد میلیون )۳,۳۰۰,۰۰۰,۰۰۰( یورو 
از محــل اجزاء )۱( و )۲( بند »الف« ماده )۱۱( قانون 
برنامه هفتم پیشرفت و یا سایر منابع مورد تأیید )در 
هر فصل ســال حداقل بیســت درصد )۲۰/(( برای 
واردات خودروی ســواری نو و کارکرده )حداکثر 
پنج سال ساخت( اختصاص دهد. متقاضیان واردات 
با رعایت قانون ساماندهی صنعت خودرو مصوب 
۲۰/۸/۱۶۰۰ با اصلاحات و الحاقات بعدی می توانند 
نســبت به ثبت درخواست واردات خودرو از محل 
منابع این بند اقدام کنند. حقوق ورودی خودروهای 
وارداتی از محــل ارز تخصیصی این بند ۶۰ درصد 
تعییــن می گردد. واردات خودرو موضوع این بند از 
محل ارز حاصل از صادرات مشمول رفع تعهد ارزی 

صادرکنندگان مربوط می شود.
 واردات خودرو توســط ایرانیان ساکن خارج 
از کشور )اشخاص حقیقی( برای هر ایرانی در سال 
۱۴۰۴ یــک خودرو. خارج از ســفف مذکور بدون 
انتقال ارز و از محل ارز در اختیار )با منشــاً خارجی( 

با نرخ ۶۰ درصد )۰( حقوق ورودی مجاز است.
دولت مکلف اســت نسبت به واگذاری مجوز 

واردات خودرو به روش رقابتی اقدام نماید.
 آیین نامه اجرائی این بند مشتمل بر نحوه ثبت 
درخواســت واردات و ســاز و کار واگذاری مجوز 
واردات به متقاضیان و نیز ایرانیان ساکن خارج از کشور 
و نحوه تشخیص منشــاء ارز خارجی و پیاده سازی 
روش رقابتــی و نحوه  تخصیص و تأمین ارز بابت 
واردات قطعات منفصله خودرو سواری متناسب با 
تخصیص و تأمین ارز واردات خودرو ســواری نو 
و کارکرده )حداکثر پنج ســال ساخت( به پیشنهاد 
سازمان برنامه و بودجه کشور و با همکاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی به تصویب 
هیأت وزیران می رســد. بانک مرکــزی و وزارت 
صنعــت. معدن و تجارت مکلفند گزارش تفصیلی 
ارز تخصیصی و عملکرد مبتنی بر منابع حاصل از این 
بند را هر سه ماه یک بار به کمیسیون های اقتصادی، 
برنامه و بودجه و محاسبات و صنایع و معادن مجلس 

شورای اسلامی ارسال نمایند.«

 ایراد هیأت عالی نظارت به این مصوبه به شرح 
زیر است:

»۱- مغایــرت های مد نظر هیأت عالی نظارت 
درباره »ابهامات مطروحه در خصوص واردات بدون 
انتقال ارز و از محل ارز در اختیار )با منشــأً عارجی( 

برای واردات خودرو« رفع شده است.
۲- با توجه به اصرار به عمل آمده مغایرت قبلی 
هیــات عالی نظارت از حیث »عدم امکان تأمین ارز 
مازاد بر تعهد دولت در لایحه برای واردات خودرو« 
به قوت خود باقی است.« بر این اساس این بند جهت 
بررســی یه صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام 

ارجاع می شود.
همچنیــن با تصمیم نمایندگان مجلس در این 

تبصره اصلاحات زیر اعمال شد:
- در بنــد »ت« عبــارت »در اختیــار مالکان 
اشــخاص حقیقی« حذف و عبارت »و اشــخاص 
حقوقی مشــمول این حکم« بعد از عبارت »تحت 

تکفل آنها« اضافه می شود.
- در صــدر بند الحاقــی )۲( مکرر عبارت »با 
رعایت قوانین« بعد از عبارت »دولت مکلف است« 

اضافه می شود.
- در جزء )۲( بند الحاقی )۲( مکرر عبارت »با 
رعایت موازین شرعی« بعد از عبارت »انتشار اوراق 

ارزی« اضافه شد.

 
گروه اقتصادی  - در حالی که بانک ها 
همچنان در پرداخت تســهیلات ساخت 
مســکن و افزایش آن مقاومت می کنند که 
چندی پیش آمار عجیبی از معاون وزیر راه 
وشهرســازی مبنی بر پرداخت تنها ۲ هزار 
و ۴۰۰ فقره تسهیلات از سوی بانک ها در 

طی چند سال گذشته منتشر شد.
یکــی از مهم ترین عوامــل در حال 
حاضر برای رشــد بازار مســکن افزایش 
تولید است که بخشی از این تولید از طریق 
نوسازی بافت های فرسوده تامین می شود، 
اما متاسفانه در این زمینه همکاری های لازم 
از ســوی دستگاه ها وجود نداشته و همین 
موضوع خود باعث شــده که بازار مسکن 
دیگــر امیدی به اجرای طــرح بازآفرینی 

شهری نداشته باشد.
طبق قانون جهش تولید مســکن باید 
ســالانه ۱۰۰ هزار بافت فرسوده در کشور 
ساخته و نوسازی شــود، اما طبق آخرین 
آمار های که ارائه شــده نه تنها در سال این 
تعداد از بافت ها نوســازی نشده بلکه یک 
عقب ماندگی شــدیدی هم در این حوزه 

شــاهد هستیم که باعث شــده سازندگان 
دیگر انگیزه ای بــرای ورود به این بخش 

نداشته باشند.
عدم پرداخت تسهیلات نوسازی 

از سوی بانک ها 
یکی از مهم تریــن عواملی که زمینه 
ساز عقب ماندگی در حوزه های نوسازی 
بافت های فرســوده می شــود مربوط به 
تسهیلات و عدم پرداخت تسهیلات توسط 
بانک ها اســت به طوری که روز گذشــته 
هم غلامرضا گلپایگانــی معاون وزیر راه 
وشهرسازی ومدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شــهری ایران به باشگاه خبرنگاران با بیان 
اینکه همراهی بانک ها و ارائه تســهیلات 
بانکی بــه بافت های نارکارآمد شــهری 
توســط بانک ها بســیار ناکارآمد اســت 
گفــت: در مجموع ۲ هزار و۴۰۰ واحد در 
بافت های ناکارآمد شــهری از تسهیلات 
این بافت ها بهره مند شــده اند، در حالی که 
قرار بود سالانه ۱۰۰ هزار بافت فرسوده از 

تسهیلات این بافت بهره مند شوند.
به گفته وی، طبــق قانون ۲۵ درصد 
وام های بانکی بخش مسکن باید به بافت 
فرســوده اختصاص یابد که در سال های 
گذشــته این رقم درصد پایینی را به خود 
اختصاص داده اســت بنابراین در آخرین 
جلســه با متولیان بانــک مرکزی موضوع 
مطرح شد و مقرر است تا در جلسه شورای 
عالی مسکن موضوع رسیدگی به وام های 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری مطرح 

و در خصوص آن تصمیم گیری شود.
همچنین پیش از این هم بســیاری از 
سازندگان و انبوه سازان  از عدم همکاری 
بانک ها در پرداخت تســهیلات ساخت 
بســیار گلایه مند بوده و اعــلام کردند که 
دیگر تمایلی برای ورود به حوزه نوسازی 
بافت های فرسوده ندارند چراکه نه فرهنگ 
ســازی مناسبی در این بخش انجام شده و 
نه منابع مالی لازم به این بخش تزریق شده 
اســت از ســوی دیگر مدت زمان صدور 

پروانه های ساختمانی توسط شهرداری ها 
یکی از بزرگترین معضلاتی است که خود 
باعث بی انگیزگی سازندگان و انبوه سازان 

می شود.
کاهــش ۲۸.۴ درصد واحد های 
مســکونی پیش بینــی شــده در 
پروانه های صادر شده برای احداث 

ساختمان 
مرکز آمار ایــران در آخرین گزارش 
خود اعلام کرده اســت کــه  ۲۸.۴ درصد 
واحد های مســکونی پیش بینی شــده در 
پروانه هــای صادر شــده بــرای احداث 
ســاختمان توسط شهرداری تهران کاهش 
یافته و ۳۱.۷ درصدی آن در شهرداری های 
کل کشــور در بهار ۱۴۰۳ نســبت به بهار 

۱۴۰۲ افزایش یافته است.
 همچنین مجموع مســاحت زیربنا 
در پروانه هــای صادرشــده برای احداث 
ســاختمان در بهار ۱۴۰۳ حدود ۲۲۳۰۲ 
هــزار مترمربع بوده اســت که نســبت به 

فصل گذشته ۱۸.۸ درصد کاهش و نسبت 
به فصل مشابه ســال گذشته ۲۱.۶ درصد 
افزیش داشــته اســت.   متوسط مساحت 
زیربنــا در این پروانه ها ۶۰۸ مترمربع بوده 

است.
تخفیــف  ۵۰ درصد یعوارضی 
بافت فرسوده به فراموشی سپرده 

شده است
در همین زمینه فرشــید پورحاجت 
دبیر انجمن انبوه ســازان مسکن کشور با 
بیــان اینکه  میزان بافت های فرســوده در 
کشــور طی ۱۰ سال گذشته به ۱۷۰ هکتار 
رسیده که رشــد ۱۵ درصدی داشته است 
گفت: به هر حال سیاســت های ۱۹ بندی 
احیای بافت فرســوده و بازآفرینی شهری 
ایران ابلاغ شــده است و در مقام اجرا این 
سیاست ها مثل تمامی موارد تولید مسکن، 
نگاه درآمدی دستگاه های خدمات رسان، 
ایــن سیاســت های تشــویقی ۱۹ بندی 
را به انحراف کشــید. ایــن موضوع مثل 

سیاســت هایی که در حوزه بانکی است، 
مشکلاتی را ایجاد می کند.

دبیر کانون سراســری انبوه ســازان، 
با بیــان اینکه اگرچه شــهرداری ها اعلام 
می کننــد که در بافت فرســوده ۵۰ درصد 
تخفیف عوارضی داده می شــود، اما اساساً 
اثرگــذاری برای تولید مســکن نداشــته 
اســت، اظهار داشت: متأســفانه علاوه بر 
شهرداری ها، ســازمان های نظام مهندسی 
ساختمان، شــرکت های آب و فاضلاب، 
شرکت های توزیع برق، بیمه و مالیات در 
احیای بافت های فرســوده نگاه درآمدی 

دارند.
 وی بــا تأکیــد بر اینکه اساســاً این 
سیاســت ها بنیان درستی دارد، اما در مقام 
اجرا می بینیم که دچار مشــکل هســتند، 
اظهار داشت: برای احیای بافت فرسوده و 
سرعت مناسب آن نیاز به یک وحدت رویه 
اســت. ما معتقد هســتیم که بایــد میان 
کانون سراســری انبوه ســازان و شرکت 

مادر تخصصی، کارگروه مشــترک ماهانه 
جلسه ای برگزار کنند تا روند احیای بافت 
فرسوده تسریع شود. از سوی دیگر توجه 
به کاهش هزینه های ســاخت و با توجه به 
آنکه زیرساخت های لازم در بافت فرسوده 
وجود دارد، باید احیای بافت فرســوده در 
اولویت باشــد. هم اکنون یک چهارم مردم 
کشور در بافت های فرســوده و ناکارآمد 
شــهری زندگی می کننــد؛ بنابراین باید 
بافت های فرسوده مورد توجه قرار بگیرند.
براســاس ایــن گــزارش، در حال 
حاضر عدم همکاری بانک ها در پرداخت 
تســهیلات به حوزه نوســازی بافت های 
فرســوده هــم  منتقل شــده و همین امر 
خود یک زنــگ خطری برای برای بخش 
مسکن کشــور به شــمار می رود چراکه 
اگر نوســازی بافت های فرسوده در کشور 
اجرایی نشود نه تنها ما شاهد افزایش میزان 
تخریب واحد های مسکونی بر اثر حوادث 
و بلایایی طبیعــی خواهیم بود بلکه بازار 
مســکن هم به نوعی با معضل واحد های 

مسکونی رو به رو خواهد بود.
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اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی - پس از ۶ سال 
از ممنوعیــت واردات لوازم خانگی 
زمزمه هــای جدیــدی در مورد آزاد 
شــدن ورود لوازم خانگی به کشور 

شنیده می شود. 
این درحالی اســت کــه بار ها 
صدای نارضایتی مصرف کنندگان از 
قیمت های گزاف، کیفیت نامناسب و 
نبود تنوع در سبد خرید لوازم خانگی 
داخلی بار ها به گوش مسئولان رسید 
و اعتنایی به اعتراض آنها نشــد و از 
یکســو هــم فعالان صنعــت لوازم 
خانگــی در این فرصتی که داشــتند 
عملا کیفیــت تولیدات خود را ارتقا 

ندادند.
چندی پیــش نصرالله پژمان فر، 
نماینــده مــردم مشــهد و رییــس 
کمیســیون اصل ۹۰ قانون اساســی 
مجلــس درخصــوص آزادشــدن 
واردات لــوازم خانگی صحبت کرد 
و گفــت: مقرر شــده بــود در بازه 
زمانی ۶ ساله به فعالان صنعت لوازم 
خانگی فرصتی داده شــود تا خود را 
به روزرســانی و کیفیت تولیدات را 
افزایش دهنــد و از آنجایی که مردم 
حق دارنــد کالای مورد نیاز خود را 
از بین تولیــدات داخلی و خارجی 
انتخاب کننــد، تولیدات داخلی باید 
توان رقابت بــا تولیدات خارجی را 

داشته باشند.
مجلس شــورای اســلامی در 
حالی دوبــاره به لزوم آزادســازی 

واردات لــوازم خانگــی پــی برده 
اســت که در این مــدت این بازار با 
تکانه های شدید قیمتی و تورم شدید 
مواجه شــد. نخستین موج گرانی به 
این بازار بلافاصله پس از ممنوعیت 
واردات در سال ۹۷ اعمال شد و پس 
از آن هرساله گرانی های بدون دلایل 
منطقی را شــاهد بودیــم؛ به طوری 
که براســاس آمار مرکــز آمار ایران، 
در ســال ۹۷ با وجــود این که تورم 
عمومی کشــور ۵۲.۱ درصد بود، اما 
رشــد قیمت لوازم خانگی به بیش از 

۸۳ درصد رسید.
تلاش هــای علــی آبادی 

نتیجه نداد
البتــه این اولین بار نیســت که 
دولت به دنبال حذف ممنوعیت های 
بازار لوازم خانگی است و در دولت 
قبل هم چراغ سبز عباس علی آبادی، 
وزیر وقت صمت برای ورود قانونی 
کالای لوازم خانگی خارجی به بازار 

وجود داشت.
به نظر می رســد یکی از دلایل 
دولت در ممنوع کردن واردات لوازم 
خانگــی علاوه بــر محدودیت های 
ارزی، حمایــت از تولیــد داخل و 
کمک به توانمند شــدن این صنعت 
بود؛ درحالی که در عمل نتیجه ای جز 
قاچاق بی سابقه و عدم توانمندسازی 
تولید داخل نداشــت. بنابراین با هم 
ورود کالای قاچاق هیچ سودی برای 
دولت نداشته و به نظر می رسد آزاد 
شدن واردات لوازم خانگی خارجی 
دســت دولت را در دریافت حقوق 

گمرکــی و ســود های بازرگانی و 
تجــاری بازتر کند و  محل مناســبی 

بــرای افزایش درآمد های 
دولت باشد.

ممنوعیت  ســود 
خانگی  لوازم  واردات 
بــه جیب چه کســی 

رفت؟
آن سوی دیگر میدان، 
ایــن مردم بودنــد که دود 
ممنوعیــت واردات لوازم 
خانگی به چشم آنها رفت؛ 
به طوری که دراین دوره، 
عملا شاهد واردات لوازم 
خانگــی از رویه کولبری، 
ته لنجــی و قاچاق بودیم 

و کالا های مورد نیــاز مردم به دلیل 
ضعف کیفیت برند های داخلی بیشتر 
توسط برند های خارجی به صورت 
فیک و با گارانتی های تقلبی فروخته 

می شد.
ازسویی دیگر، جولان برندهای 

قلابی یا بی نام و نشان، ظهور فروشگاه 
های زنجیره ای مانند ســرای ایرانی 
کــه از آب گل آلود انحصار در بازار 
لــوازم خانگی ماهی گرفته و  به دلیل 

گرانی بی سابقه لوازم خانگی ، توان 
مالی بیشتر ســراهای لوازم خانگی 
برای فروش اقســاطی و 
تبلیغــات فراوان هم رکود 
در کســب و کارهای خرد 
را بیشــتر کرده و هم منجر 
به ایجــاد ۱۷ هزار پرونده 
در دســتگاه قضایی در قم 
در ارتباط با گران فروشی 
و افزایش نرخ غیرمتعارف 
سود فروش اقساطی شد. 

لــوازم  فــروش 
خانگی دســت دوم به 

جای نو به مردم!
طبــق  همچنیــن 
گزارش های مردمی برخی 
از فعالان این صنف، از این شــرایط 
سوء استفاده کرده و در کارگاه، انبار 
یا پشــت مغازه خــود لوازم خانگی 
دست دوم را تعمیر و رنگ می کنند و 

به اسم نو به مردم می فروشند.
برخی از شــهروندان در فضای 
مجازی از این مســئله گلایه داشتند 
کــه متخلفان تا آنجا پیش رفته اند که 
حتی برچسب های محصولات را هم 
تغییــر داده تا به نام کالا های خارجی 
با قیمت بالاتری به مردم بفروشــند 
که دراین زمینه تابناک در گزارشــی 
با عنوان فروش لوازم خانگی دست 
دوم بــه جــای نو! به ایــن موضوع 

پرداخت. 
داخلــی  تولیدکننــدگان 
لوازم خانگی دراین ۶ســال چه 

کردید؟
آنچــه درعمل اتفــاق افتاد این 
بود که شــاید ممنوعیــت واردات 
رسمی باعث حذف رقبای خارجی 

بــه نفع تولیدکنندگان داخلی شــد، 
اما در ایــن میان نــه تولیدکنندگان 
به خودشــان زحمت به روزرسانی 
تکنولــوژی و ارتقای کیفیت دادند و 
هم ارزبری زیادی ازکشــور به بهانه 
 واردات مواداولیه و قطعات خارجی 

داشتند. 
درواقع صنعــت لوازم خانگی 
کشور ۶ سال فرصت داشت شکوفا 
شــود اما رفتار مصرف کننده امروز 
به گونه ای اســت که از این صنعت 
راضی نیســت و سوال اینجاست که 
چرا مصرف کننده باید به تولیدکننده 

یارانه بدهد؟
بــه نظر می رســد زمزمه های 
مجلس درحالی مطرح شده است که 
دولت به دنبال رفع مشــکلات ارزی 

و تامین کسری بودجه است تا به اسم 
حمایــت از حقوق مصرف کننده به 
ســراغ حذف محدودیت ها رفته و 
شــاهد دومین تصمیم بزرگ دولت 
بعد از آزادســازی واردات خودرو 
باشــیم. این اتفاق می تواند پایانی بر 
حجم انبوه ورود کالای قاچاق لوازم 

خانگی به کشور باشد. 
مــی رود  انتظــار  بنابرایــن 
سیاســت گذار از طریق بازنگری در 
این سیاســت، مجوز واردات لوازم 
خانگــی را صــادر کرده تــا علاوه 
بــر ایجــاد فضای رســمی رقابت، 
بخشــی از رفــاه و حــق انتخاب از 
دســت رفته مردم احیا شــده و بیش 
 ازاین حقوق مصــرف کننده پایمال 

نشود.

قیمت لوازم خانگی کاهش می یابد؟

بازگشت چراغ خاموش برند های 
خارجی لوازم خانگی به ایران

۶ سال از زمان ممنوعیت واردات لوازم خانگی به کشور می گذرد و گشتی در بازار لوازم خانگی نشام می دهد 
در این مدت از جولان کالا های قاچاق و ته لنجی، فروش لوازم دســت دوم به جای نو، گارانتی های تقلبی، ظهور ابر 
سرا هایی مانند سرای ایرانی با ۱۷ هزار پرونده تخلف و گرانی بی سابقه بلای جان این بازار شد و اکنون زمزمه هایی از 

مجلس شورای اسلامی شنیده شده که قرار است در های واردات به روی این صنعت باز شود.

اقتصادی

به نظر می رسد زمزمه های مجلس درحالی 
مطرح شده اســت که دولت به دنبال رفع 
مشــکلات ارزی و تامین کســری بودجه 
است تا به اســم حمایت از حقوق مصرف 
کننده به ســراغ حذف محدودیت ها رفته 
و شــاهد دومین تصمیم بزرگ دولت بعد 
از آزادســازی واردات خودرو باشیم. این 
اتفاق می تواند پایانی بر حجم انبوه ورود 
کالای قاچاق لوازم خانگی به کشور باشد. 


